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Nicos Anastasiades:
„Viitorul Ciprului este
în zona euro”

Preºedintele Ciprului, Nicos Anas-
tasiades, a insistat, la finele sãptãmâ-
nii trecute, cã þara sa are un viitor în
zona euro, deºi a criticat partenerii
din uniunea monetarã pentru cã au
obligat statul insular sã fie „un expe-
riment” (n.r. – din cauza condiþiilor
din pachetul de salvare).

„Nu avem intenþia sã pãrãsim
zona euro. În niciun caz nu vom face
experienþe cu viitorul þãrii noastre”,
a declarat Anastasiades.

Vorbind la o zi dupã redeschiderea
bãncilor din þarã, oficialul de la Ni-
cosia a menþionat cã Ciprul a evitat
colapsul financiar ºi a promis cã res-
tricþiile privind tranzacþiile financia-
re vor fi eliminate treptat.

FMI: Ungaria ar trebui
sã opreascã tãierile de
dobândã

Ungaria ar trebui sã facã o pauzã în
acþiunile de relaxare monetarã, dupã
ce a redus dobânda de referinþã pânã la
un minim record, considerã Fondul
Monetar Internaþional (FMI), careara-
tã cã noi tãieri ale acesteia ar creºte ris-
cul slãbirii monedei naþionale (forin-
tul) ºi ar submina stabilitatea financia-
rã a þãrii.

În raportul sãu anual privind Unga-
ria, publicat sãptãmâna trecutã, FMI
noteazã cã economia þãrii va stagna în
2013, datã fiind imixtiunea guvernului
în acest domeniu prin schimbãri de po-
liticã “frecvente ºi nepredictibile”, care
au afectat investiþiile ºi au redus per-
spectivele de redresare.

Amintim cã banca centralã a
Ungariei a redus dobânda cheie cu
0,25 puncte procentuale în 26 mar-
tie, la recordul minim de 5%. (V.R.)
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În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de
telefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

EXCLUSIVITATE

Dragoº Bîlteanu:
“Ofertele statului nu trebuie sã
discrimineze firmele româneºti”

Reporter: Aþi discutat
recent cu ministrul Econo-
miei Varujan Vosganian
despre o posibilã colabo-
rare a SIF-urilor cu statul
român. Ne puteþi spune în
ce direcþie au mers discu-
þiile cu autoritãþile?

Dragoº Bîlteanu: Am di-
scutat cu ministrul Econo-
miei Varujan Vosganian
despre un posibil schimb
de acþiuni. Are sens sã ne
consolidãm poziþiile, însã
depinde ºi la ce preþ, la ce
evaluãri.

În cadrul discuþiilor, am
mai ridicat o problemã ºi
anume ca ofertele de pri-
vatizare pe care le va face statul sã fie
nediscriminatorii pentru firmele
româneºti, din punctul de vedere al
eligibilitãþii. Luãm în calcul o posi-
bilã participare la ofertele statului,
atât la cele minoritare, cât ºi la cele

majoritare, dacã se vor face.
Reporter: Care este planul conduce-

riiSIFBanat-Criºanapentruanul2013?
Dragoº Bîlteanu: Avem un plan

de restructurare a modalitãþii de ad-
ministrare a unora din participaþiile

majoritare pe care le deþi-
nem. Pentru eficientizarea
lor, unele companii din por-
tofoliu vor fi restructurate.

SIF Banat-Criºana deþine
cote de participare majorita-
re în mai multe firme din
sectorul imobiliar ºi al servi-
ciilor hoteliere. Planul pen-
tru aceste deþineri este de a
le grupa în douã societãþi de
tip holding, controlate de
SIF Banat-Criºana. Le-am
denumit generic în acest
moment SIF Imobiliare, re-
spectiv SIF Hoteluri. Prin
aceastã mãsurã vrem sã re-
zulte structuri optime pentru
creºterea valorii activelor

administrate, a profitabilitãþii ºi a ran-
damentului capitalului investit în ace-
ste firme la vânzare.

Acþiunile acestor douã societãþi de
tip holding ar urma sã fie listate la
Bursa de Valori Bucureºti, pentru

început în secþiunea ATS, apoi pe
piaþa reglementatã. În momentul
înfiinþãrii, cele douã vehicule vor fi
deþinute integral de SIF Ba-
nat-Criºana, iar prin listarea acestora
se va facilita accesul ºi altor investi-
tori în structura de acþionariat. În
acest fel va creºte ºi gradul de trans-
parenþã în ceea ce priveºte modul în
care vor fi administrate ºi rezultatele
obþinute. Concretizarea acestui pro-
iect ne aºteptãm sã genereze ºi scã-
derea discountului dintre preþul de
piaþã al acþiunilor SIF Banat-Criºana
ºi valoarea activelor administrate.

Totodatã, avem în vedere ºi impli-
carea în proiecte investiþionale noi.
Dimensiunea acestora va fi influen-
þatã de fondurile disponibile ºi de va-
loarea dividendelor ce vor fi aproba-
te de AGA din 23/24 aprilie 2013
pentru a fi distribuite de SIF Ba-
nat-Criºana în acest an.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 13)

BVB fãrã Cionga
l ªeful OPSPI: “Sper ca programul de listãri sã nu fie
afectat” l Preºedintele BVB: “Bursa de Valori
Bucureºti este o entitate care funcþioneazã”

Tensiunile din interiorul BVB,
ieºite la ivealã prin demiterea
directorului general Victor

Cionga, riscã sã afecteze percepþia
investitorilor asupra pieþei noastre
de capital ºi pot pune în pericol
chiar programul de oferte ale statu-
lui prin bursã, agreat cu FMI, ºi
aflat, oricum, în întârziere.

Joi noapte, Consiliul Bursei a decis
încetarea mandatului de director ge-
neral al lui Victor Cionga, dupã eva-
luarea activitãþii în primele ºase luni.

Gabriel Dumitraºcu, ºeful Oficiu-
lui Participaþiilor Statului ºi Privati-
zãrii în Industrie (OPSPI), ne-a de-

clarat cã demiterea lui Victor Cionga
din funcþia de director general al
BVB nu era oportunã, în contextul
listãrilor companiilor de stat din do-
meniul energetic.

„Sper ca programul anunþat de lis-
tãri sã nu fie afectat. Voi analiza si-
tuaþia ºi impactul împreunã cu inter-
mediarii ºi consultanþii listãrilor”,
ne-a precizat domnia sa.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 6)

De câtã convergenþã realã avem
nevoie pentru a trece la euro?

Pentru cã trãim la “Porþile
Orientului”, unde, dupã cum se
ºtie, orice minune þine doar trei

zile, ar fi bine dacã discuþiile
pe o temã serioasã, cum
este aderarea României la
euro, ar dura mai mult.

În acest articol, nu voi face
referiri la avantajele sau de-
zavantajele trecerii României
la moneda euro. Îmi propun
sã pun în discuþie problema
graduluideconvergenþã realã
de care România are nevoie
pentru a adopta moneda euro.

Din dezbaterile pe aceastã temã, a
rezultat cã, pentru a fi o “prezenþã de
succes” în zona euro, România ar tre-
bui sã atingã un grad cât mai semnifi-
cativ de convergenþã realã ºi nu numai
sã îndeplineascã criteriile de conver-
genþãnominalã. Auapãrut ºiunelesu-
gestii cuantificate: nivelul produsului
intern brut pe cap de locuitor, la parita-
tea puterii de cumpãrare (ppc), ar tre-
bui sã fie peste 65 la sutã din mediazo-
nei euro, deoarece cam în jurul acestei
valori s-au aflat alte state membre
când au adoptat euro. De exemplu,

Slovacia se afla la 73 la sutã din media
EU-27, în anul premergãtor intrãrii în
zona euro (2008), Estonia la 63 la sutã

(2000), iar Letonia, care trece
la euro în anul viitor, era la 58
la sutã, în anul 2011 (cifrele
pe anul 2012 nefiind încã de-
finitive).

Concluzia ar fi cã Româ-
nia, care, în anul 2011, era
la numai 49 la sutã din me-
dia EU-27, nu ar avea un
grad semnificativ de con-
vergenþã realã pentru a fi o

“prezenþã de succes” în zona euro.
Punctul meu de vedere este cã un

grad ridicat de convergenþã realã este
de dorit, dar factorul determinant în
adoptarea monedei euro îl reprezintã
demonstrarea capacitãþii de a fun-
cþiona în cadrul resurselor pe care le
poate genera o economie cu o stabi-
litate sustenabilã.

Sã reamintim câteva reguli euro-
pene pentru tema în discuþie:
Ø prin Tratatul de funcþionare a

Uniunii Europene (UE) ºi prin cel de
aderare a României la UE, avem
obligaþia sã îndeplinim toate condi-

þiile necesare pentru aderarea la
euro. Prin urmare, avem o derogare
de la prevederile Tratatului, dar nu
avem un termen fix stabilit pentru a
îndeplini aceste condiþii;
Ø condiþiile se referã, în principal,

la evaluarea compatibilitãþii dintre le-
gislaþia naþionalã a statului membru
care urmeazã sã treacã la euro ºi ce-
rinþele prevãzute în Tratatul de func-
þionare a UE ºi în statutul Bãncii Eu-
ropene Centrale, precum ºi la îndepli-
nirea criteriilor de convergenþã;
Ø criteriile de convergenþã sunt

prevãzute în mod expres în Tratatul
de funcþionare a UE ºi acestea þintesc
convergenþa nominalã, respectiv
sunt condiþii de stabilitate a preþuri-
lor, a cursului de schimb - a cãrui
fluctuaþie trebuie sã se menþinã
într-un interval limitat de fluctuaþie,
fãrã intervenþii semnificative ale bãn-
cii centrale, pe o perioadã de doi ani - ,
de sustenabilitate a finanþelor publice
ºi de durabilitate a convergenþei, re-
flectatã în evoluþia dobânzilor la cre-
ditele pe termen lung.

(continuare în pagina 2)
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Producãtorii de energie
eolianã acuzã o loviturã sub
centurã a ANRE

Reglementatorul pieþei de
energie (ANRE) a constatat
cã trebuie diminuat suportul

acordat producã-
torilor de energie
eolianã de la 2
certificate/MWh
la 1,5 certifica-
te/MWh. Dimi-
nuarea este nece-
sarã, potrivit ra-
portului de moni-
torizare întocmit
º i publ ica t de
ANRE, pentru cã
este supracom-
pensatã producþia
eolianã, adicã,
din cauza reduce-
rii costurilor cu
tehnologia de generare, operatorii
îºi recupereazã mai repede investiþia
decât termenul agreat cu Comisia
Europeanã (circa zece ani).

Decizia ANRE i-a luat prin sur-

prindere pe investitorii în parcurile
eoliene, care ne-au declarat cã pro-
ducþia eolianã nu se confruntã cu

supracompensa-
re. Ei ne-au spus
cã aºteaptã sã
vadã modalita-
tea de calcul
apl ica tã de
ANRE, care, în
raportul de mo-
ni tor izare pe
2011, nu a con-
cluzionat cã este
necesarã reduce-
rea numãrului de
certificate, iar
anul trecut nu a
avut loc o iefti-
nire a tehnolo-

giei care sã justifice reducerea cu
25% a numãrului de certificate.

ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 12)

PCC, dezamãgit de ineficienþa
statului ºi a administratorilor

Reprezentanþii PCC, acþionarul mi-
noritar al Oltchim, care deþine direct ºi
indirect circa 33% din capitalul social
al combinatului, sunt foarte dezamãgi-
þi din cauza acþiunilor ineficiente ale
statului ºi ale administratorilor, ne-a
declarat Wojciech Zaremba, reprezen-
tantul PCC în România.

Domnia sa ne-a precizat: „În
curând, PCC va prezenta, public,
planul sãu de reorganizare pentru
Oltchim. Credem cã încã este posibil
sã salvãm o parte din combinat, dar
este nevoie de eforturi reale ºi efi-
ciente din partea tuturor celor intere-

saþi de salvarea societãþii. Acum este
important sã alegem cea mai bunã
soluþie. PCC ºi-a prezentat propune-
rea de reorganizare în noiembrie
2012, dar nimeni de la Ministerul

Economiei nu a fost interesat sã dis-
cute pe acest subiect”.

ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 5)

SIF1 Banat-Criºana ia în calcul o posibilã participare la

ofertele statului, atât la cele minoritare, cât ºi la cele

majoritare, dacã se vor face, potrivit preºedintelui

companiei, Dragoº Bîlteanu.

Domnia sa ne-a declarat cã în cadrul unor discuþii

cu Ministrul Economiei Varujan Vosganian a ridi-

cat o problemã ºi anume ca ofertele de privatizare

pe care le va face statul sã fie nediscriminatorii

pentru firmele româneºti, din punctul de vedere al

eligibilitãþii. Dragoº Bîlteanu ne-a vorbit în inter-

viul de mai jos despre planurile sale la conducerea

SIF1.

Citiþi, în pagina 6, reacþii ale
acþionarilor BVB ºi ale brokerilor.

Administratorii judiciari:
Negocieri avansate pentru o
schemã financiarã complexã

Cel mai complicat ºi mai important
demers pentru salvarea Oltchim - aju-
toruldestat ºi ajutoruldesalvare - api-
cat, dar a rãmas în picioare planul B,
ne-au declarat, într-un interviu, admi-

nistratorii judiciari ai Oltchim, Gheor-
ghe Piperea ºi Niculae Bãlan.

Domnul Piperea ne-a precizat:
„Bãncile creditoare nu mai acordã
împrumuturi noi dupã semnalul ne-
gativ de la Bruxelles. Dar planul B nu
a eºuat. Sãptãmâna viitoare (n.r. în
aceastã sãptãmânã) o sã avem o nouã
rundã de negocieri ºi discuþii intense
cu bãncile ºi cu furnizori ºi traderi, ca
sã vedem cum putem pune rapid în
aplicare o schemã financiarã comple-
xã (factoring, lease-back, bilete la or-
din), ca sã repornimOltchim”. (A.T.)

(continuare în pagina 5)

OLTCHIM LA RASCRUCE

Planul de salvare a Oltchim Râmnicu Vâlcea a ajuns în impas

pentru cã Ministerul Economiei a eºuat în obþinerea aprobãrii

Comisiei Europene pentru acordarea ajutorului de stat (garanþii

prin Eximbank pentru credite de 25 milioane euro) ºi al ajutorului

de salvare (20 milioane euro). Combinatul nu mai poate lua noi

împrumuturi de la bãncile creditoare prin gajarea activelor dispo-

nibile, întrucât BCR ºi-a depãºit plafonul de expunere, iar CEC nu

poate acorda finanþare de unul singur pentru cã acþiunea ar pu-

tea fi interpretatã ca ajutor de stat, ne-a explicat, la finele sãp-

tãmânii trecute, Varujan Vosganian, ministrul Economiei.

Partenerii comerciali ai Oltchim vor sã lucreze în continuare cu

combinatul, dar nu pe credit. Astfel, Ministerul Economiei ºi

administratorii judiciari (Rominsolv ºi BDO Business Restruc-

turing) negociazã cu traderii, furnizorii ºi bãncile alte formule

de finanþare (lohn, factoring), care sã permitã repornirea

Oltchim la un nivel profitabil de producþie.

Administratorii Oltchim vor demara procedurile de disponibili-

zare a peste 1.000 de salariaþi din aceastã sãptãmânã.

Dragoº Bîlteanu, preºedinte SIF1 Banat-Criºana


